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بس�ياربالايي ك�ه 
زعفران توليدي در 
خراسان جنوبي دارد، اما برخي بي توجهي ها به اين 
محصول در كنار كاهش بارندگي ها وخشكسالي هاي 
اخير موجب شده تا اين روزها اين محصول كه از 
شهرت جهاني برخوردار است، روزهاي خوشي را 
س�پري نكند.   بررسي ها نش�ان مي دهد درحال 
حاضرقاچاق پياز زعفران و عرضه آن در بازارهاي 
جهاني، دركنار كاش�ت اين محص�ول در چين و 
افغانستان طي سال هاي اخيرموجب شده تا حيات 
اين محصول استراتژيك در ايران به خطر بيفتد.  
اين معضل رئيس جهاد كشاورزي خراسان جنوبي 
را بر آن داش�ت تا در هش�داري جدي اعلام كند: 
»صادرات زعفران به صورت فل�ه اي و چمداني از 
ايران و بسته بندي در افغانستان، يك تهديد براي 
زعفران ايران به ش�مار مي رود ك�ه در دراز مدت 
مي تواند منجر به عدم توليد آن در استان شود.« 

    
اختصاص يافتن ۱۵ هزار و ۱۱۴ هكتار از اراضي 
خراسان جنوبي به كشت زعفران موجب شده تا 
سالانه ۵۴تن از اين محصول در استان برداشت 
ش��ود كه در اين ميان شهرس��تان قائن با سطح 
۴ هزار و 366 هكتار بيش��ترين ميزان كش��ت 
زعفران را به خود اختصاص داده اس��ت.  رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي خراسان جنوبي دراين 
خصوص به »جوان« مي گويد: » آب، هوا و خاك 
مناسب براي كش��ت زعفران در س��طح استان 
موجب ش��ده تا همواره بهترين و باكيفيت ترين 
محصول مختص به اين اس��تان باش��د.« هاشم 
ولي پور مطلق مي افزايد: »اين محصول علاوه بر 
خوراكي بودن، براي بسياري ازبيماري ها از جمله 
آسم، بيماري هاي پوستي، چشم، عفونت ادراري، 
يرقان، پيش انداختن قاعدگي، رفع نفخ ش��كم، 

درمان معده و كم خوني مؤثر بوده اس��ت.« وي 
ادامه مي دهد: »اين ويژگي ها سبب شده تا اين 
محصول بيشترين مشتري را در خارج از كشور به 

خود اختصاص دهد.« 
  زعفراني كه رنگ مي بازد 

با تمام مزايايي ك��ه زعفران ب��ه تنهايي به خود 
اختصاص داده است اما بي توجهي به اين موضوع 
سبب ش��ده تا آينده روش��ني را نتوان براي آن 
تصور كرد.  بررسي ها نش��ان مي دهد توليد اين 
محصول با كيفيت بس��يار پايين در كشورهايي 
همچون چين و افغانستان دركنار صادرات فله اي 
و چمداني ازكشور و بس��ته بندي در افغانستان 
را مي ت��وان مهم ترين تهديد ب��راي آينده توليد 
زعفران درايران برشمرد.   نايب رئيس شوراي ملي 
زعفران دراين خصوص مي گويد: » با وجود آنكه 
زعفران يك سرمايه ملي و محصول استراتژيك 
به شمارمي رود، اما بي توجهي برخي از مسئولان 

موجب شده تا به راحتي اين بازار مهم مورد تهديد 
ديگران قرار گيرد.« غلامرضا ميري مي افزايد:»از 
آنجا كه بهترين محصول زعفران جهان وكشور 
در خراسان جنوبي به دست مي آيد، لذا جا دارد 
مسئولان براي حفظ آن از هيچ اقدامي كوتاهي 
نكنن��د.«  وي ادام��ه مي دهد: »ب��ي توجهي به 
اين موضوع سبب ش��ده تا توليد اين محصول با 
كيفيت بس��يار پايين در كشورهايي مانند چين 
و افغانس��تان دركنار صادرات فله اي و چمداني 
ازكشور و بسته بندي در افغانستان، شرايط بدي 
را براي زعفران توليدي درخراس��ان جنوبي رقم 
بزند.« آمارها نشان مي دهد در حال حاضر نبود 
صنايع بسته بندي در كش��ور خصوصاً خراسان 
جنوبي سبب شده تا اين محصول با ارزش با قيمت 
بسيار پايين وبه صورت فله اي به كشورهايي چون 
اسپانيا صادر و پس از بسته بندي به نام اين كشور و 
با چند برابر قيمت به ساير نقاط جهان صادر شود.  

عضو ش��وراي ملي زعفران با تأيي��د اين موضوع 
مي گويد: »متأس��فانه در حال حاض��ر علاوه بر 
اسپانيا، كشورهايي مانند چين و افغانستان وارد 
اين بازار شده وبا توليدات خود بازار زعفران كشور 
را مورد تهديد قرار داده اند.« علي حسيني ادامه 
مي دهد: » شناسنامه دار كردن محصول و افزايش 
بازارهاي صادراتي تنها راه حل اين موضوع است، 
چراكه با وجود تلاش گسترده افغان ها و چيني ها 
بعيد نيست آنها در آينده اي نزديك بتوانند جاي 
بزرگ ترين توليد كننده اين محصول را بگيرند.«

  برند نداريم 
در حالي كه اين روزها برندها حرف اول را در بازار 
اقتصادي مي زنند ومحصولاتي ك��ه داراي برند 
هستند بيشترين مش��تري را به خود اختصاص 
مي دهند، با اين وجود نبود برن��د براي زعفران 
توليدي خراس��ان جنوبي ك��ه بالاترين كيفيت 
در جهان را داراس��ت، بيش��ترين ضرر را به اين 
محص��ول زده اس��ت.  رئيس جهاد كش��اورزي 
خراس��ان جنوبي دراي��ن خص��وص مي گويد: 
»درحالي كه توليدكنندگان درجهان با برندهاي 
خود توانسته اند بازار فروش را از آن خود كنند، 
اما نبود اي��ن موضوع درمورد زعف��ران توليدي 
دراستان سبب ش��ده تا نتوانيم محصول خود را 
در جهان عرضه كنيم.« پور مطلق مي افزايد:»اين 
نقصان وكمبود موجب شده تا كشوري همچون 
اس��پانيا با خريد زعفران ايران آن را با برند خود 
بس��ته بندي كند و به نام خود به ب��ازار جهاني 
صادر و بالاترين س��ود را نصيب خود كند.« اين 
كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: »از آنجا كه 
برند حرف اول در فروش محصول را مي زند، لذا 
براي دسترس��ي به بازارهاي جهاني چاره اي جز 
برند س��ازي نداريم و س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت به عنوان متولي اي��ن كار بايد دراين راه 

اقدام جدي انجام دهد.«

  كاش�ان: معاون خدمات شهري و محيط زيس��ت شهرداري كاشان 
گفت: سرانه توليد پسماند خانگي در كاشان ۱0 درصد كاهش يافته است. 
محمدحسين واحديان ادامه داد: ش��هرداري كاشان با اجراي طرح هاي 
تفكيك زباله از مبدأ و تفكيك زباله در شركت بازيافت تلاش مهمي در 
كاهش آسيب هاي ناشي از دفن زباله نموده است و با افتتاح فاز توليد كود 
كمپوس��ت علاوه بر مواد بازيافتي جداشده از پسماند هاي خانگي نقش 
زيادي در كاهش دفن زباله در محل دفن داش��ته است. وي تصريح كرد: 
روزانه حدود ۱60 تن زباله در كاش��ان جمع آوري مي شود كه نزديك به 
3درصد از آن تفكيك و نزديك به يكصد تن به كمپوست تبديل مي شود و 

مابقي در محل دفن زباله دفع مي گردد. 
  بوشهر: مس��ئول نمايندگي ولي فقيه در تيپ پياده امام صادق)ع( 
استان بوش��هر از برگزاري همايش تجليل از مربيان عقيدتي در هفته 

عقيدتي - سياس��ي در اين تيپ خبر داد. 
حجت الاس��لام عبدالكري��م اعلمي نژاد با 
تأكيد بر اينكه ش��خصيت شهيد مطهري 
در همه ابعاد سياسي، عقيدتي و اجتماعي 
حرف براي گفت��ن دارد، ادام��ه داد: ابعاد 
وجودي اين ش��خصيت برجسته به عنوان 
سپري در برابر همه تهاجمات دشمن است 

و مسئولان امور عقيدتي - سياسي در مجموعه سپاه و بسيج بايد با فراهم 
ساختن بس��تر لازم در راس��تاي تهيه و معرفي اين آثار ارزشمند براي 

پاسداران و بسيجيان دين خود را با اين شهيد والامقام ادا كنند. 
  خراسان شمالي: رئيس سازمان جهاد كشاورزي خراسان شمالي با بيان 
اينكه يكي از اولويت هاي اين سازمان بهره وري آب است، گفت: 70درصد 
منابع اعتباري اين سازمان در حوزه آب تأمين و تخصيص داده شده است. 
عبدالله يوسفي با اشاره به اينكه براي هر هكتار از توسعه سيستم هاي نوين 
آبياري 32 تا 70 ميليون ريال كمك بلاعوض مي شود، افزود: تمام مالكاني 
كه اراضي آنان سنتي است با مراجعه به اداره هاي جهاد كشاورزي مي توانند 
به صورت رايگان از خدمات نقشه برداري و مطالعه بهره مند شوند و در اجرا 

نيز تا 8۵ درصد تسهيلات بلاعوض دريافت مي كنند. 
  سيستان و بلوچستان: رئيس مركز تكثير و بازسازي ذخاير ماهيان 
بومي و گرمابي زهك گفت: 8 ميليون لارو ماهي گرمابي عمدتاً ماهي كپور 
معمولي و سفيدك محلي از ابتداي اسفند تا كنون در اين مركز توليد شده 
است. رضا فدايي اظهار داشت: طرح تكثير ماهي گرمابي از ابتداي اسفند 
سال گذشته آغاز شده و به مدت چهار ماه ادامه دارد. مركز تكثير و بازسازي 
ذخاير ماهيان بومي و گرمابي زهك در نظر دارد تا توليد لارو آمور)شيرماهي( 

فيتوفاگ و بيگ هد را تا سقف ۴0 ميليون قطعه در سال 96 افزايش دهد. 
  خراس�ان رضوي: به همت روابط عمومي و امور پژوهش و فناوري 
شركت گاز خراسان رضوي كتاب »تحقيق پر ماجرا« جهت تدريس در 
مقطع دوم ابتدايي و ماكت پويايي ساختمان و انرژي در مشهد رونمايي 
شد. سيد حميد فاني، مديرعامل شركت گاز خراسان رضوي با اشاره به 
رشد روز افزون ضريب بهره مندي گاز در شهرها و روستاهاي استان گفت: 
اين مهم نيازمند افزايش اطلاع رساني و آموزش به جهت مواجهه صحيح با 
اين نعمت الهي است. وي با تأكيد بر لزوم آموزش صحيح كودكان در حوزه 
مصرف گاز طبيعي افزود: كتاب »تحقيق پرماجرا« كه امروز شاهد رونمايي 
از اين كتاب در مقطع دوم ابتدايي هستيم تا رده ششم تأليف خواهد شد، 
چراكه معتقديم به هر ميزان فرهنگ سازي از سطوح سني پايين انجام شود 

تأثير بهتري بر جاي خواهد گذاشت. 

باغستان پنج هكتاري غرب ش��هركرد سال هاي 
متمادي اس��ت ب��ه عن��وان گلخانه و نهالس��تان 
شهرداري مورد بهره برداري قرار گرفته و به رغم 
اينكه در طرح جامع شهري به عنوان فضاي سبز 
مصوب شده، اما طي سال هاي اخير پوشش گياهي 
و درختان اين منطقه رو به نابودي رفته و بيش از 
60 اصله از درختان ۵0 س��اله اين باغستان قلع و 
قمع شده است. كاهش چشمگير سطح سبز اين 
باغستان با مقايس��ه عكس هاي هوايي مربوط به 
اين منطقه طي س��ال هاي مختلف به وضوح قابل 
مشاهده است. ضمن اينكه در سال هاي اخير بيش 
از يك سوم عرصه اين باغستان در قسمت شمالي به 
پاركينگ ماشين آلات و اداوات، ساختمان و كارگاه 
فعاليت هاي فضاي سبز شهرداري و گلخانه هاي 
نگهداري و توليد گل، گياه، انبار نهاده ها و تجهيزات 
اختصاص يافته و بخ��ش ديگري را علف هاي هرز 
پوشانده اس��ت. با اين حال چند سالي است بحث 
تغيير كاربري و تبديل اين فضاي س��بز به منطقه 
مسكوني از س��وي شوراي اس��لامي شهر مطرح 
شده تا به آخرين نشانه هاي حيات تنها فضاي سبز 
غرب شهركرد تير خلاص را وارد كند! اقدامي كه 
با مخالفت بس��ياري از اهالي و برخي از مسئولان 
ش��هركرد روبه رو ش��ده اس��ت. با اين حال طبق 
اظهارات رئيس شوراي اسلامي شهركرد مراحل 

خود را طي كرده و به زودي اجرايي خواهد شد. 

  نابودي 70 هكتار زمين كشاورزي شهركرد
عليرضا علوي، عضو شوراي حل اختلاف به عنوان 
يكي از مخالفان تغيير كاربري نهالستان شهرداري 
در گفت وگو با »جوان« مي گويد: طي چند سال 
اخير ش��هرداري به عنوان مال��ك خصوصي اين 
باغستان با سوء مديريت در حفاظت و نگهداري 
درختان كهنس��ال به تدريج باعث خشك شدن 
و نابودي فضاي سبز در اين محل شده است. وي 
مي افزايد: در قس��مت عمده اي از محل هايي كه 
درختان قرار دارند به علت عدم مراقبت هاي لازم 
از جمله آبياري به موق��ع، هرس، مبارزه با آفات و 
امراض درختان به تدريج دچار خشكي شده اند كه 
سرانجام به قطع آنها منجر شده است. موضوعي 
كه كارشناسان دادگس��تري در پي رسيدگي به 
اعتراضات و شكايات س��اكنان غرب شهركرد آن 
را تأييد ك��رده و به اهمال ش��هرداري در حفظ و 
نگهداري از اين فضاي سبز اذعان كرده اند! علوي 
ادامه مي دهد: ب��ا اين حال چندي اس��ت رئيس 
شوراي اسلامي شهر بحث تغيير كاربري اين فضا 
به منطقه مسكوني را مطرح كرده است، موضوعي 
كه با بررس��ي دقيق ت��ر ردپاي منفع��ت طلبي و 
سودجويي هاي شخصي را نمايان مي سازد.  طبق 
اظهارات اين عضو شوراي حل اختلاف طبق مصوبه 
تغيير كاربري اين منطقه كه به اصرار رئيس شوراي 
اسلامي شهر به تصويب رسيده مقرر شده است در 

قبال فروش زمين اين نهالستان در غرب شهركرد، 
6۵ هكتار زمين كش��اورزي در ش��رق شهر براي 
تغيير كاربري به شورا واگذار شود. اقدامي كه در 
صورت اجرا به نابودي بيش از 70 هكتار از اراضي 

كشاورزي شهركرد منجر خواهد شد. 
  رئيس شورا: كار تمام است 

علاوه بر اين طبق گزارش��ات رس��يده بر اساس 
مصوبه شوراي اس��لامي ش��هر كه در گذشته به 
كميسيون ماده ۵ واگذار شده قرار بود با توجه به 
مالكيت ش��هرداري بر عرصه و اعيان ملك خزانه 
گل و گياه در غرب شهركرد طرح تغيير كاربري، 
تفكيك و پلاك بندي اي��ن اراضي با كاربري هاي 
سبز و ورزش��ي براي ارائه به كميس��يون ماده ۵ 
تدوين شود، اما در نظريه كميسيون ماده ۵ با طرح 

پيشنهادي با لحاظ ۴0 درصد از اراضي به صورت 
مسكوني، ۱8/۵ درصد فضاي سبز، 2۴/28 درصد 
حريم سبز حفاظتي دكل هاي برق، ۱2/۵ درصد 
معابر و ۴/72 درصد كارب��ري فرهنگي با رعايت 
ضوابط طرح تفضيلي حريم اش��رافيت و س��ايه 
اندازي و تأمين پاركينگ مورد نياز موافقت به عمل 
آمده است. اقدامي كه بنا به گفته علوي بر خلاف 

مصوبه اوليه شورا بوده و وجاهت قانوني ندارد! 
با اين حال رئيس شوراي اس��لامي معتقد است 
اين طرح به تصويب كميس��يون ماده ۵ به عنوان 
بالاترين مرجع تشخيص تغيير كاربري رسيده و 
مشكلي براي عمليات اجرايي وجود ندارد. علاوه 
براين در حالي كه اين منطقه در طرح جامع شهري 
به عنوان فضاي سبز مصوب شده عليرضا توكلي، 
رئيس شوراي شهر مدعي است اين منطقه فضاي 
سبز نيست و تنها يك گلخانه است كه با توجه به 
مشكلات زيست محيطي كه براي ساكنان منطقه 
ايج��اد مي كند بايد حذف و به منطقه مس��كوني 
تبديل ش��ود! توكلي در خص��وص مخالفت ها با 
تغيير كاربري اين منطقه به »جوان« مي گويد: اين 
منطقه خزانه گل و گياه و در مالكيت ش��هرداري 
اس��ت كه با تش��خيص كميته تخصصي هيئت 
عمومي ديوان عدالت اداري بررسي شده و به دليل 
اينكه ايجاد فضاي سبز و منطقه كشاورزي در دل 
بافت مسكوني مقرون به صرفه اقتصادي نيست 
بايد به منطقه مسكوني تبديل شود. كار تمام است 

و مخالفت ها به جايي نمي رسد!
رئيس شوراي شهر با بيان اينكه مخالفان به اين 
طرح فقط نگاه شخصي دارند، مي افزايد: وظيفه 
من فقط شناسايي زمين هايي است كه به درستي 
مورد اس��تفاده و بهره ب��رداري ق��رار نمي گيرند 
مابقي كار از مسئوليت من خارج است. بنده فقط 
پيشنهاد داده ام ! اين در حالي است كه در مصوبه 
شوراي اسلامي شهر طراح اين طرح شخص رئيس 
شورا عنوان شده است.  اين طرح در حالي به نقطه 
پايان و تأييد رس��يده اس��ت كه برخي از اعضاي 
شوراي اسلامي شهر هم مخالف اين تغيير كاربري 
هس��تند. مرتضي حيدري، عضو شوراي اسلامي 
ش��هركرد در گفت وگو با »جوان« با تأييد اينكه 
كار به مرحله اجرا و تصويب نهايي رسيده است، 
مي گويد: به عنوان يكي از اعضاي ش��ورا معتقدم 
بخش��ي از اين منطقه بايد به فضاي سبز تبديل 
شود و اگر قرار است در بخش ديگر ساختماني بنا 
شود بايد مجتمع فرهنگي - تفريحي براي استفاده 
عموم باشد، اما برخلاف اين نظرات مخالف، با تأييد 

كاربري به منطقه مسكوني موافقت شده است!
به هر حال و بر اساس گفته هاي مخالفان و موافقان 
واضح است در آينده اي نزديك چيزي از پوشش 
س��بز غرب ش��هركرد باقي نمي ماند و باغستان 
قديمي جاي خود را به آپارتمان هاي مس��كوني 
خواهد داد؛ موضوعي كه با توجه به كاهش سرانه 
فضاي سبز در شهرستان ها جاي تأمل بسيار دارد. 
اميد است ش��هرداري و نهاد وابس��ته اش شوراي 
اسلامي ش��هر همانطور كه به فكر توسعه فضاي 
مسكوني شهر هستند  سرانه فضاي سبز مورد نياز 

شهروندان را هم موردتوجه قرار دهند! 
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زعفران ايران در صادرات چمدانی به افغانستان رنگ باخت
بي برنامگي مسئولان باعث شده تا سود 54 تن زعفران توليدي خراسان جنوبي نصيب افغان ها شود

تيغ شهرداري زير گلوي تنها فضاي سبز غرب شهرکرد
 در حالي که مخالفت برخي مسئولان و مردم با تغيير کاربري گلخانه غرب به منطقه مسکوني ادامه دارد 

اما رئيس شوراي شهر از تصويب نهايي طرح خبر مي دهد

تا اواس�ط دهه 70 باغس�تان پنج هکتاري غرب ش�هرکرد با پوشش 
گياهي متراکم و چندين س�اله ريه تنفس�ي منطقه محسوب مي شد. 
باغستاني که چند سال بعد در حالي که در طرح جامع شهري شهرکرد 
به عنوان فضاي سبز تعريف ش�ده بود، با تغيير مالکيت به شهرداري 
واگذار شد تا به عنوان گلخانه و نهالستان شهرداري مورد بهره برداري 

قرار گيرد، اما بر اس�اس ش�واهد موجود اين تغيير مالکي�ت در واقع 
نقطه آغاز ويراني اين ريه تنفس�ي شد و حالا چند س�الي است که نه 
تنها از درختان چندين ساله اين باغس�تان خبري نيست، بلکه بحث 
تغيي�ر کاربري اي�ن منطقه ب�ه مجتمع مس�کوني مطرح ش�ده تا تير 
خلاصي باش�د بر آخرين نفس هاي تنها پوشش س�بز غرب شهرکرد!

ميترا شهبازي محمدرضا هاديلو

مريم احمدي
   گزارش يك

48 درصد از خانه هاي روستايي 
آذربايجان شرقي نياز به بازسازي دارند

مدي�ركل بني�اد مس�كن اس�تان     آذربايجان شرقي
آذربايجان ش�رقي، با بي�ان اينكه در 
استان 283هزار واحد مسكن روستايي داريم، گفت: از اين تعداد 
145هزار واحد و به عبارتي حدود 52 درصد مقاوم س�ازي شده و 

48درصد نياز به بازسازي است. 
حافظ باباپور با اشاره به سالروز فرمان تاريخي بنيانگذار كبير انقلاب اسلامي 
حضرت امام خميني )ره( در خصوص تأسيس بنياد مسكن انقلاب اسلامي 
و با بيان اينكه يكي از وظايف بنياد مسكن توليد مسكن ارزان قيمت در 
روستاها و شهرها بوده اس��ت، افزود: بر اس��اس برنامه توسعه پنجم كه 
پيش بيني شده بود كل روستاهاي بالاي 20 خانوار از نعمت طرح هادي 
برخوردار شوند، خوشبختانه با زحمات انجام شده يكهزار و 9۵0 روستاي 
استان از طرح هادي برخوردار شده  و در اين زمينه در 703 روستا اجراي 
طرح هادي انجام شده است.  وي بيان كرد: در بحث صدور سند در شهرهاي 
زير 2۵ هزار جمعيت متولي بنياد مسكن بوده كه در روستاها بالاي ۱98 
هزار سند و در شهرها نيز ۱9 هزار سند صادرشده است.  اين مسئول اضافه 
كرد: با توجه به اينكه صدور پروانه س��اختماني درگذشته به عهده بنياد 
مسكن بود، نزديك به ۱9 هزار پروانه توسط بنياد مسكن صادرشده، اما پس 

از تشكيل دهياري ها اين كار به دهيارها سپرده شده است. 

 بهره برداري از ۱۰ آب شيرين کن 
در روستاهاي هرمزگان 

معاون طرح و توسعه شركت آب و فاضلاب     هرمزگان
روستايي هرمزگان از بهره برداري 10 آب 
ش�يرين كن روس�تايي در روس�تاهاي اس�تان هرمزگان خبر داد. 
پرويز نجاتي گفت: 30 مجتمع روستايي در قالب 60۵ روستا با جمعيتي 
بالغ بر 383 هزار نفر و همچنين 28 پروژه تك روستايي با جمعيتي بالغ 
بر ۵2 هزار نفر تعريف شده است.  وي با ابراز اميدواري از تزريق اعتبارات 
صندوق توسعه ملي در راستاي اتمام پروژه هاي آبرساني روستايي افزود: 
در حال حاضر ۱8 سايت آب شيرين كن كه بيش از 200 روستاي استان 
را تحت پوشش قرار داده با توليد ۱۱ ميليون مترمكعب آب در سال فعال 
هستند.  اين مقام مسئول تصريح كرد: در برنامه سال 96 حدود ۱0 سايت 
آب ش��يرين كن با حجم روزانه ۱3 هزار و 800 مترمكعب در شبانه روز و 
توليد ۵ ميليون متر مكعب و تحت پوشش قرار دادن ۱۴0 روستا و جمعيتي 
بالغ بر 73 هزار نفر در حال اجراس��ت.  نجات��ي در خصوص اجراي طرح 
فاضلاب روستايي نيز عنوان كرد: براي نخستين بار طرح فاضلاب روستايي 
تياب شهرستان ميناب كه شامل چهار روستا مي شود در حال اجراست كه 

در صورت تأمين اعتبار لازم تا پايان سال 96 به بهره برداري مي رسد.

 حمله آفت مگس زيتون 
به ۱9 هزار هكتار از باغات رودبار

بيش از يك دهه از گسترش آفت مگس زيتون در رودبار مي گذرد. 
با اينکه اين شهرستان به عنوان قطب توليد زيتون کشور شناخته 
مي ش�ود، اما پيش�روي هاي اين آفت، از 29 هزار هکت�ار باغات 
زيتون، تنها 10 هزار هکتار باغ براي شهرستان رودبار باقي گذاشته 
و در حال حاضر معيشت باغداران به شدت به خطر افتاده است. با 
اين اوصاف در صورتي که مسئولان به سرعت دست به کار نشوند، 
به زودي طعم خ�وش زيتون رودبار از ذهن  ها فراموش مي ش�ود. 

    
با اينكه آفت مگس زيتون از سال 83 وارد باغات زيتون كشور شده است، 
اما از آن زمان تاكنون مسئولان و كارشناسان كشاورزي كشور راهي براي 
مقابله با آن نيافته اند. وجود اين آفت طي اين سال ها به قدري به باغداران 
خسارت زده است كه در برخي از سال ها سبب از بين رفتن 3۵ الي ۴۰ 
درصد محصول باغداران شده اس��ت. علاوه بر اين شهرستان رودبار به 
عنوان قطب توليدكننده زيتون كشور، طي اين مدت بيش از 19 هزار 
هكتار از باغاتش را از دست داده و دود خسارت آن در چشم كشاورزان 
اين شهرستان رفته است.  حالا با اين شرايط كه مسئولان دست روي 
دس��ت گذاش��ته و تنها در خصوص ضرورت نياز به مقابله با اين آفت 
صحبت مي  كنند و نمي توانند راهكار مؤثري ارائه دهند، وجود همين 1۰ 
هزار هكتار باغات زيتون در رودبار اشتغال مستقيم بيش از 3 هزار نفر را 
ايجاد كرده است. علاوه بر اين صدها ميليارد ريال گردش پولي در كشور 
به دليل توليد همين محصول رقم مي خورد كه متوليان با اهمالكاري در 

اين خصوص اشتغال و اقتصاد كشور را به خطر انداخته اند. 
   تأخير مسئولان براي مقابله با آفت 

اكنون ۷۷درصد از باغ هاي رودبار به كشت زيتون اختصاص داده شده و 88 
درصد از اقتصاد كشاورزي اين منطقه نيز به توليد اين محصول وابسته است 
كه تمام اقداماتي كه تاكنون در زمينه مهار اين آفت انجام شده، ناكام باقي 
مانده است كه شايد دليل اصلي آن دير عمل كردن مسئولان براي مقابله 
با آفت مذكور باشد.  با اينكه آفت مگس زيتون از سال 83 وارد رودبار شده 
است، عزيزي، مديركل مديريت بحران استانداري گيلان در خصوص زمان 
شروع مقابله با آفت مي گويد: »از سال 9۰ طرح ملي مبارزه با مگس زيتون 
تصويب شده است.« بنابراين همين دير اقدام كردن منجر به اين شده است 
كه راهي براي مقابله با آفت مگس زيتون وجود نداشته باشد. آفتي كه به 
گفته كارشناسان بسياري سوغات وارداتي مسئولان از كشورهاي ديگر 
است. درحال حاضر نيز حدود 6 هزار و ۲۰۰ هكتار از باغات زيتون رودبار در 
زمينه وجود آفت مگس زيتون توسط كارشناسان رديابي شده و قرار است 

اقدامات لازم براي مهار آفت انجام شود. 
   نااميدي جهادکشاورزي از مقابله با آفت

حالا با اين شرايط كه هر روز از وسعت باغات زيتون رودبار كاسته مي شود، 
مسئولان به جاي مقابله با آفت زيتون، تغيير كشت كاربري باغات را در 
رأس تصميماتشان قرار داده اند. در اين راستا مديركل جهاد كشاورزي 
گيلان با بيان اينكه در استان گيلان ۲۴هزار هكتار زمين كم بازده وجود 
دارد، مي گويد: »جهاد كشاورزي قصد دارد اين زمين ها را به كشت گياهان 
دارويي اختصاص دهد كه در اين زمينه نيز شهرستان رودبار داراي ظرفيت 
و پتانسيل خوبي است.« عليرضا شعبان نژاد با اشاره به اينكه متأسفانه هيچ 
آفتي به طورت كامل از بين نمي رود، مي افزاي��د: »هر آفتي كه به وجود 
مي آيد هرگز نمي توان آن را به طور كامل از بين برد و تنها مي توان جلوي 
رشد آن را گرفت.« با توجه به اينكه مسئولان خيلي دير براي مقابله با آفت 
مگس زيتون وارد عمل شدند، در حال حاضر به گفته كارشناسان، هجوم 
اين آفت به اندازه اي زياد است كه به هيچ طريقي نمي توان آن را ريشه كن 
كرد، تنها مي توان از طريق راه هاي مختلف پيشگيري، كنترل و از رشد آن 
جلوگيري نمود. بنابراين با توجه به اينكه اين محصول براي اشتغالزايي و 
اقتصاد شهرستان رودبار از اهميت زيادي برخوردار است، انتظار مي رود 
متوليان با به كارگيري تيم هاي متخصص و ص��رف هزينه، نگذارند اين 

ظرفيت اقتصادي به طور كامل از بين برود. 

 جمع آوری مدارس کانكسی آذربايجان غربی
 قول آخر سالي براي ابتداي سال بعد!

حالا ديگر ش�مارش معکوس براي به اتمام رسيدن سال تحصيلي 
96- 95 آغاز ش�ده و دانش آموزان يك س�ال تحصيل�ي را با تمام 
کاستي هايش پشت سر گذاشته اند. به خصوص محصلاني که مجبور 
بوده اند در سرما و گرما کپرها، چادرها و کانکس هايي را تحمل کنند 
که نامش براي آنها کلاس بود. با اين اوصاف روز گذشته يك بار ديگر 
استاندار آذربايجان غربي اعلام کرد »تا پايان سال مدرسه کانکسي 
در اس�تان وجود نخواهد داش�ت.«حرف هايي که ديگر گوش ها از 
شنيدنشان پر شده است و معلوم نيست چرا طي سال تحصيلي اين 
کار صورت نگرفت و الان دوباره با رنگ و بوي تبليغاتي مطرح مي شود. 

    
در حال حاضر 3۱3 مدرسه كانكسي در آذربايجان غربي وجود دارد كه با 
توجه به اينكه اين استان در منطقه سردسير ايران قرار دارد مي توان شرايط 
سخت تحصيل در فصول مختلف سال را براي دانش آموزان متصور شد. 
معمولا در روستاهاي اين استان كمتر از سه ماه هوا معتدل يا گرم است كه 

آن هم از خرداد تا اوايل شهريور يعني زمان تعطيلي مدارس است. 
   مدارس در اولويت نبودند

چهار سال از عمر دولت تدبير و اميد به پايان رسيده و هم اكنون كه كشور 
و مس��ئولان درگير آماده ش��دن براي برگزاري دور دوازدهم انتخابات 
رياست جمهوري هستند برخي حرف ها و قول ها چنان بوي انتخاباتي 
مي دهد كه نمي توان با هيچ عقل و منطقي آن را پذيرفت. به عنوان مثال 
استاندار آذربايجان غربي با علم به وجود بيش از 300 مدرسه كانكسي 
در استان و ش��رايط س��خت تحصيلي دانش آموزان در اين كانكس ها 
گفته است تا پايان سال 96، همه مدارس كانكسي جمع آوري مي شود 
و آذربايجان غربي در سال آينده، هيچ مدرسه كانكسي نخواهد داشت.  
البته قربانعلي سعادت كه در نوزدهمين جشنواره خيرين مدرسه ساز 
آذربايجان غربي صحب��ت مي كرد گفت، اس��تانداري آذربايجان غربي 
متعهد مي شود كه ۵0 درصد هزينه ساخت جايگزين مدارس كانكسي 
را از محل صرفه جويي و اولويت بندي پروژه هاي اس��تان پرداخت كند.  
استاندار آذربايجان غربي كه با ارائه برخي آمار و ارقام سعي مي كرد نشان 
دهد بودجه استان افزايش يافته است بيان كرد: »بودجه آذربايجان غربي 
در سال 92، بيش از ۴00 ميليارد تومان بوده است. در سال 9۵، بودجه 
درآمدي اس��تان به بيش از 900 ميليارد تومان رسيد و براي سال 96، 
بيش از  هزار ميليارد تومان برآورد ش��ده است كه بايد از منابع استاني 
تأمين ش��ود.« اما نكته قابل تأم��ل در افزايش درآمدها اين اس��ت كه 
مدارس در اولويت بازسازي ها نبودند و پروژه هاي مهم تر بودجه را به خود 
اختصاص دادند. در همين خصوص سعادت گفت:»به  علت اولويت بندي 
پروژه هايي با پيش��رفت فيزيكي بيش از 80 درصد، بسياري از مدارس 

نيازمند نوسازي، امكان تكميل نداشتند.«
   بودجه هست، رونق نيست

اگر از مدارس كانكس��ي آذربايجان غربي چشمپوشي كنيم بايد گفت 
متأسفانه بسياري از مدارس ديگر هم خشتي و گلي و فاقد نور كافي و 
امكانات اوليه اند كه نيازمند تعمير و نوسازي هستند.  به تمام اينها بايد 
۱7 مدرسه اي كه در پي س��يل اخير خسارت ديده اند را هم بيفزاييم تا 
مشخص شود ساخت، نوسازي و بازسازي مدارس بايد جزو اولويت هاي 
آذربايجان غربي باشد.  متأسفانه يكي از مشكلات در استان ها اين است 
كه با وجود تزريق بودجه يا درآمدهاي استاني صنايع رونق نمي گيرند 
و با اينكه مسئولان پيوسته از اولويت بندي پروژه ها صحبت مي كنند 
اما معلوم نيست اين پروژه ها چه پروژه هايي هستند كه در زمينه توليد 
و اشتغال حرفي براي گفتن ندارند! در همين رابطه استاندار آذربايجان 
غربي هم با بيان اينكه سرانه درآمدي استان نسبت به ميانگين كشوري 
پايين است، گفته كه متأسفانه به علت نبود رشد چشمگير صنعت استان 

و وابستگي به كشاورزي ميزان سرانه درآمدي استان پايين است.

ط�ي چند س�ال اخير ش�هرداري 
به عن�وان مال�ك خصوص�ي اين 
باغستان با سوء مديريت در حفاظت 
و نگهداري درختان کهنس�ال به 
تدريج باعث خشك شدن و نابودي 

فضاي سبز در اين محل شده است


